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سهام افق کوروش معارفه شد
نماین��ده س��هامدار عم��ده و مدیرعام��ل 
فروش��گاه هاي زنجیره اي کوروش ضمن 
تش��ریح آخرین وضعیت مالي و عملکردي 
درباره چشم انداز، اهداف کلان، پیش بیني 
سود هرسهم سال ۹۷،ریسک ها و تمهیدات 
توضیح دادند. به گزارش  اخباربانک،بورس و 
بیمه، جلسه معارفه فروشگاه هاي زنجیره اي 
افق کوروش در هتل پارس��یان استقلال با 
حضور عل��ي ابراهیمي نماینده س��هامدار 
عم��ده و رییس هیات مدیره،امیرخس��رو 
فخریان مدیرعامل،مهرداد سپاهي معاون 
مال��ي اقتص��ادي و دیگر اعض��اي هیات 
مدیره در جمع فعالان بازار سرمایه برگزار 
ش��د. ابراهیمي با بیان اینکه گروه صنعتي 
گلرن��گ یک��ي از بزرگترین ش��رکت ها در 
بخش خصوصي محسوب مي شود، گفت: 
این برند با توجه به دیدگاه برد-برد ،سیاست 
رشد صنایع و شرکت هاي زیرمجموعه را در 
دس��تورکار دارد .افق کوروش طي دو سال 
گذش��ته بیش از 8۰ درصد رش��د عملیاتي 
داش��ته و امید مي رود با این رش��د فزاینده و 
حمایت از س��هم، همراهي س��هامداران در 
بلند مدت و کس��ب س��ود براي آنها را درپي 
داش��ته باشد.دیگر زیرمجموعه هاي گروه 
صنعت��ي گلرنگ نیز در حال آماده س��ازي 
براي ورود به بازار سرمایه هستند. فخریان 
نیز با اشاره به تاریخچه شرکت گفت: این 
ش��رکت 1۷ ش��هریور 88 با س��رمایه اولیه 
1۰ میلیون تومان به ثبت رس��یده و س��پس 
س��رمایه طي چهار مرحله افزایش سرمایه 
از محل مطالبات سهامداران و آورده نقدي 
به 1۰۰ میلیارد تومان در حال حاضر رسیده 
اس��ت.اولین واحد خرده فروشي »افق” در 
سال 88 تاسیس و اولین فروشگاه تخفیف 
محور آن در آذر س��ال ۹۲ به بهره برداري 
رس��ید تعداد فروشگاه هاي هاي شرکت در 
حال حاضر بالغ بر 11۰۰ فروش��گاه در 31 

استان است.

اخبار

گروه بورس: باتوجه به اخبار بازار س��رمایه 
و اکوسیس��تم استارتاپي در سال گذشته، این 
س��وال مطرح مي ش��ود که چرا در این روزها از 
رشد نجومي استارتاپ ها که برخي مدعي بودند 
به وقوع پیوسته خبري نیست و چرا از مدعیاني 
که مي گفتند تک شاخ هایش��ان را مي خواهند 

وارد بورس کنند، خبري نمي شود؟
به گزارش ایسنا، سال 13۹6 سال خاصي براي 
برخي از اهالي اکوسیس��تم اس��تارتاپي ایران 
رقم زد. تنور ارزش گذاري استارتاپ ها ها داغ 
ش��د و هر کس��ب و کاري که تریبوني جلوي 
خود مي دید، درباره ارزش گذاري اش صحبت 
مي کرد؛ به طوري که برخي کسب و کارهاي 
زی��ان ده از یوني ک��ورن )یک میلیارد دلاري( 

شدن حرف به میان مي آورد.
عده اي که خود را تک ش��اخ مي نامیدند پس 
از اع��لام ارزش گذاري خ��ود در تریبون هاي 
رس��مي و غیر رسمي گفتند که »مي خواهند از 
طریق بازار سرمایه تامین مالي کنند« و بر این 
اس��اس درخواست پذیرش خود را به بورس و 

فرابورس ایران دادند.
ولي بسیاري معتقد بودند که این ارزش گذاري ها 
حبابي بیش نیس��ت و پایه و اساس��ي ندارد. 
عده اي نیز معتقد بودند که این استارتاپ ها با 
انجام معاملات صوري سعي دارند که ارزش 
خود را به صورت مصنوعي بالا نش��ان دهند. 
حتي در نمایش��گاه الکامپ، مهدي الیاسي - 

مع��اون سیاس��ت گذاري و ارزیابي راهبردي 
صندوق نوآوري و شکوفایي - که در یکي از 
پنل ه��ا صحبت مي کرد به ارزش گذاري غیر 
واقعي برخي از استارتاپ ها اشاره کرد و گفت 
ک��ه »بعض��ي کلاغ را رن��گ مي کنند و جاي 

قناري مي فروشند«.
ب��ه گفت��ه او، برخ��ي با ه��دف ارزش گذاري 
غیرواقعي و حبابي با ش��خصي تباني مي کنند 
ک��ه مث��لا ۰.5 درصد را ب��ه صورت صوري با 
قیمت بالا خریداري کند و بعد بر اس��اس آن 

معامله مي گویند ما فلان مقدار مي ارزیم.
در س��ال گذش��ته این ارزش گذاري هاي غیر 
واقع��ي آنق��در اپیدیمي ش��د که بی��ن اهالي 
اکوسیس��تم اس��تارتاپي ای��ران ب��ه طنز بدل 
ش��ده بود. تعدادي از طنز پردازان با کش��یدن 
کاریکاتورهایي این موضوع را دس��تمایه قرار 
دادند؛ تک ش��اخ هایي را به تصویر کش��یدند 
که به ظاهر س��عي مي کنند خود را س��رحال 

نشان دهند.
س��ال گذش��ته همایش��ي با حضور کس��ب و 
کاره��اي اس��تارتاپي برگزار ش��د که یکي از 
س��هامداران چند ش��رکت اس��تارتاپي بارها 
درباره اینکه استارتاپ هایش یوني کورن شده 
اس��ت صحبت کرد و به مدیر عامل فرابوس 
گفت که مي خواهیم این تک ش��اخ ها را وارد 
بورس کنیم؛ امیر هاموني را بزرگترین چالش 

استارتاپ ها قلمداد کرد.

هامون��ي در آن زم��ان ب��دون اش��اره ب��ه 
ارزش گذاري ه��اي غیرواقع��ي و ب��ا تاکید بر 
لزوم ش��فافیت مالي در اس��تارتاپ ها گفت که 
این کس��ب و کارها عموما صورت هاي مالي 
حسابررس��ي شده ندارد و حاکمیت شرکتي را 
رعایت نمي کنند و این موضوعات براي بازار 

سرمایه ایران بسیار مهم است.
بعدها در پي این موضوع ش��اپور محمدي - 
رئیس س��ازمان بورس - با اش��اره به ریسک 
بالاي اس��تارتاپ ها به سرمایه گذاران در این 
مورد هش��دار داد و اعلام کرد که »نهاد ناظر 
ب��ازار س��رمایه ای��ن ارزش گذاري ها را قبول 
ن��دارد«. همچنین همی��ن چند روز پیش بود 
که علي صحرائي - مدیر عامل شرکت بورس 
ته��ران - نی��ز اعلام کرد » ش��رکت هایي که 
ریسک بالایي دارند در بورس تهران پذیرفته 

نمي شوند«.
امسال نیز در همایشي، استارتاپ ها جمع شدند 
ولي همایش امس��ال با س��ال گذشته تفاوت 
ویژه اي داش��ت نه دیگر حرفي از تک ش��اخ 
ش��دن بود و نه حرفي از ورود آن ها به بورس 
ش��د. اما حرف از نبود س��رمایه و سرمایه گذار 
در ح��وزه اس��تارتاپي مط��رح ش��د. مدیران 
ش��رکت هاي س��رمایه گذاري و بورسي که در 
این همایش شرکت کرده بودند با بیان اینکه 
س��رمایه وجود دارد، مي گفتند س��رمایه داران 
ریس��ک سرمایه گذاري در این استارتاپ ها را 

قبول نمي کنند و حاضر نیس��تند در این حوزه 
سرمایه گذاري کنند.

آن ها در این سال ها علیرغم پیش بیني هایشان 
دیدن��د که حتي س��رمایه گذران داراي منابع 
مالي غني در س��رمایه گذاري هاي اقتصادي 
خود به ش��دت به مقوله ریس��ک توجه دارند و 
ارزش گ��ذاري آن هایي که خود را مدعي تک 
شاخ بودن مي دانند را درست نمي دانند. سرمایه 
گ��ذاران ریس��ک پذیر حت��ي از صندوق هاي 
س��رمایه گذراي جسورانه فرابورسي که براي 
س��رمایه گذراي در استارتاپ ها تاسیس شده 

بود استقبال نکردند.
این ش��رکت ها در این س��ال ها به دلیل مدل 
کسب و کاري که براي خود انتخاب کردند و 
ب��ه دلیل ارزش گذاري غیر واقعي هزینه هاي 
زیادي متحمل ش��دند و حتي مدتي اس��ت که 
این تک ش��اخ نماها از دفاتر ش��یک خود خارج 

شدند تا از هزینه هاي خود بکاهند.
تک ش��اخ هایي مدل ارزش گذاري خود را بر 
مبناي مقدار فروش بنا نهادند و به هر قیمتي 
س��عي کردند که فروش خود را بالا برند تا دو 
برابر آن قیمت گذاري ش��وند، براي همیش��ه 
پش��ت در بورس ماندند. نه تنها به این خاطر 
که صورت هاي مالي حسابرسي شده نداشتند 
و حاکمیت شرکتي را رعایت نمي کردند بلکه 
به دلیل اینکه ایده نداش��تند و نتوانتس��ند در 
هی��چ ج��اي دنیا یک ایده جدی��د ثبت کنند. 
آنها صرفا بر اس��اس مدل هاي کپي ش��ده از 
نمونه هاي خارجي س��عي کردند مطرح شوند 
و از فرصت فیلترینگ دیگر کس��ب کارهاي 
خارج��ي س��ود برن��د، آن ها ناموف��ق ماندند، 
چ��ون ارزش گذاري ه��اي غی��ر واقعي براي 
خود قائل بوند و ریس��ک بس��یار بالایي را به 

سرمایه گذاران شان تحمیل کردند.

در غیاب استارتاپ های مدعی رقم خورد؛

چشمک بورس به سرمايه هاي خرد

مدیر عامل و عضو هیأت مدیره شرکت تأمین سرمایه امید، با اشاره 
به روند بازار و جذابیت آن نسبت به بازارهاي موازي ابراز داشت: اگر 
روند قیمتي نرخ ارز را با روند شاخص بورس تهران در نظر بگیریم 
مشاهده مي شود که همواره افزایش نرخ ارز با تأخیر زماني در بازار 
اثر گذاش��ته اس��ت. علت این امر آن  اس��ت که بخش عمده سهام 
شاخص  ساز بازار سرمایه صادرات محور هستند که قیمت تسعیر ارز 

به طور مستقیم بر مبلغ فروش آن ها تاثیر مي گذارد یا شرکت هایي 
غیرصادرات محور هستند که مبناي محاسبات بهاي تمام شده یا 
فروش آن ها بر مبناي نرخ ارز صورت مي گیرد. به گزارش تجارت به 
نقل از سنا، حبیب رضا حدادي، در ادامه بیان داشت: بنابراین قیمت 
ارز به طور مستقیم و غیرمستقیم بر سودآوري تمامي شرکت ها و 
در نتیجه پیش بیني سود آن ها تاثیرگذار است. زماني که قیمت ارز 

با نوسان همراه مي شود، تحلیلگران و سرمایه گذاران به اثرات آن 
بر وضعیت مالي شرکت هاي پذیرفته شده در بورس در میان مدت 
و بلندمدت توجه مي کنند و در نهایت تصمیم به معامله مي گیرند. 
علاوه بر این، ش��اخص کل بازار س��رمایه با نرخ تورم ش��اخص 
مصرف کننده که خود این موضوع نیز از نوس��ان قیمت ارز متاثر 

مي شود، در ارتباط است.

جذابیت هاي بازار سرمايه نسبت به بازارهاي موازي


